
گروه اقتصادی - رییس سازمان 
بورس و اوراق بهادار گفت: اکنون در 
خصوص استخراج رمز ارزها قوانین 
مشــخصی بر عهده وزارت صنعت، 
معدن و تجارت برای صدور مجوز و 
راه اندازی مراکز استخراج قرار دارد، 
اما برای باقی موارد موضع مشخصی 
از ســوی قانونگذار و سیاست گذار 

ارائه داده نشده است.
»مجیــد عشــقی« در همایش 
انجمن مالی اسلامی افزود: رمز ارزها 
را می توان از دو دیدگاه مورد بررسی 
قــرار داد و از آن بــه عنوان یک ارز یا 

دارایی بحث کرد.
وی اظهار داشــت: اگر رمز ارز 
را بــه عنوان یــک ارز در نظر بگیریم 
سیاســت گذاری و نحوه اســتفاده و 
توســعه آن با بانک مرکزی و سازمان 

بورس است، اما طبق قانونی ورودی 
به آن نداریم.

عشــقی بیان داشــت: تحولات 
بازار رمز ارزها ســرعت بالایی دارد، 
در اتحادیه اروپا و ســایر مراجعی که 
در خصوص ابزارهــا اظهار نظر می 
کنند، بحث دارایــی بودن رمز ارزها 
مطرح است و از نظر اینکه این پدیده 
به عنوان دارایی تلقی شود، در حوزه 

ناظر بازار سرمایه قرار می گیرد.
رییس ســازمان بورس و اوراق 
بهــادار افزود: بحث هــای جدی و 
جمع بندی نشده ای وجود دارد، باید 
شورای فقهی بانک مرکزی و سازمان 
بورس در این زمینه بحث کنند تا بتوان 
با توجه به تحولات این حوزه متناسب 
با دستورالعمل ها و ابزارهایی که می 
توان بر روی این پدیده اظهار نظر کرد 

تصمیم گیری کنیم.
وی گفــت: اکنون حــوزه رمز 
ارز باید در چند بعد مانند اســتخراج، 
معاملات، پلت فرم ها، انتشار رمز ارز 
در بازار داخلی توسط یک نهاد رسمی 
مورد بررسی قرار گیرد و تکلیف خود 

را مشخص کنیم.
رییس ســازمان بورس و اوراق 
بهادار گفت: در خصوص باقی موارد 
پیشــنهادهایی باید ارائــه و تصمیم 

گیری شود.
وی بــا بیــان اینکــه اکنون کل 
جمعیت کشــور به صورت مستقیم 
و غیرمستقیم در بازار سرمایه حضور 
دارنــد، گفــت: اســتفاده از برخی 
الگویتم های اجمــاع مانند الگوریتم 
بلاکچین یا ســایر الگوریتم هایی که 
در حال توسعه هستند، در فرآیندهای 

بازار سرمایه باید مورد نظر قرار گیرد.
عشقی با تاکید بر اینکه فرصت 
های خوبــی را در این زمینه می توان 
دنبال کرد و آنها را مورد اســتفاده قرار 
داد، افــزود: در آینــده نه چندان دور 
یعنی ۲ ســال آینده مجبور هستیم از 

این فناوری ها استفاده کنیم.
وی بــا بیــان اینکه اکنــون با 
معضلات جــدی بــرای برگزاری 
مجامع شــرکت ها روبه رو هستیم، 
گفت: شــرکتی که دارای پنج میلیون 
سهامدار مستقیم است، هیچگاه نمی 
تــوان اقــدام به برگــزاری مجمع با 
اکثریت آرا کرد، به همین دلیل مجبور 
هســتیم تا با تعدادی اندک سهامدار 

اقدام به برگزاری مجمع کنیم.
این مســوول با تاکیــد بر اینکه 
در این زمینه تجربه تشــکیل مجامع 

شــرکت های سرمایه گذاری استانی 
ســهام عدالت را داشــته ایم، اظهار 
داشــت: اواخر سال گذشته و ابتدای 
سال جاری این مجامع با حضور کمتر 
از یک دهم درصد ســهامدار برگزار 

شد.
رییس ســازمان بورس و اوراق 
بهــادار گفت: یکــی از راه حل های 
جدی اســتفاده از فناوری هایی است 
که می توان از طریق آنها احراز هویت 
هــا را انجام داد و امکان مشــارکت 
گســترده طیف وسیعی از مردم را در 

یک رویداد فراهم کنیم.
وی بحــث دیگــر را مربــوط 

به کاربــرد الگوریتم هــای اجماع و 
بلاک چین در ثبت معاملات دانست 
و افــزود: یکــی از رویــه هایی که 
بازارهــای مالی در حال پیش روی به 
 سمت آن است، ساده سازی معاملات 

است.
عشقی خاطرنشان کرد: هر چند 
نهادهای مختلفی برای انجام زنجیره 
معامــلات مانند تســویه و پایاپای 
معامــلات درگیر هســتند اما اکنون 
به این ســمت رفته ایم تا معاملات و 
تسویه را به نحوی ساده سازی کنیم که 
دیگر سرمایه گذار وجود این نهادها را 
احساس نکند و به راحتی معاملات را 

در کمتریــن زمان و با کمترین هزینه 
انجام دهد.

رییس ســازمان بورس و اوراق 
بهــادار گفت: به احتمال زیاد در چند 
ســال آینده مجبــور خواهیم بود که 
دارایی های فیزیکی و اوراق بهادر را 
بــه صورتی در آوریم که نقل و انتقال 
آن راحت تر صورت گیرد و بتوان آن 
را در بستری که دارای بازیگران متعدد 

است، انجام دهیم.
وی با اشــاره به اینکه ابزارهای 
بازار ســرمایه باید براساس جمعیت 
حاضــر در این بازار رونق پیدا کند و 
در غیر اینصورت با مشکلی مانند سال 

گذشته مواجه خواهیم شد، گفت: سال 
گذشــته برای احراز هویت با بحران 
اجتماعی مواجه شدیم، ارائه خدمات 
به این تعداد از ســهامداران در بستر 
فیزیکی و با ابزارهای قبلی امکان پذیر 
 نیست و ســهامداران را دچار چالش 

خواهد کرد.
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اقتصادی 6
گروه اقتصادی - پژوهشــکده 
پولی و بانکی کشور،  ماهانه وضعیت 
تولید شــرکت های صنعتی از ابعادی 
مختلفی چون شاخص تولید صنعتی 
ماهانــه، تحلیــل موجــودی انبار، 
محدودیــت مالی و رشــد صنعت، 
ســودآوری و ...  را بررســی می کند 
کــه طبق آن شــاخص تولید صنعتی 
شــرکت های بورســی در آذر مــاه 
رشد این شــاخص به محدوده صفر 
نزدیک تر شــده و به منفی ۰٫۲ درصد 

رسیده است.
منفی شــدن رشد شاخص تولید 
صنعت محصولات شــیمیایی به دلیل 
آغاز فصل سرما و کاهش گاز تحویلی 
به پتروشــیمی ها بعد از چند ماه رشد 
تولید مثبت را می توان مهمترین عامل 
منفی باقی  ماندن رشد شاخص تولید 

صنعتی در این ماه دانست. 
اما در آذر ماه نیز مشــابه شــش 
ماه اخیر، رشــد تولید در شرکت های 
صادراتــی منفــی بــوده در حالیکه 
شــرکت هایی که وابستگی به فروش 
صادراتی نداشــته اند، رشد مثبت در 

تولید را تجربه کرده اند.
تداوم رشــد منفی شاخص 

تولید صنعتی
از سوی دیگر، افزایش موجودی 
انبار صنایع در ســه ماه اخیر و احتمال 
ادامــه دار بودن قطعــی گاز صنایع در 
ماه های آتی مهمترین عواملی اســت 

که احتمال ادامه دار بودن رشــد منفی 
شاخص تولید صنعتی در ماه های آتی 

را تقویت می کند. 
در بخش دیگری از این گزارش، 
پژوهشــکده پولی و بانکی از آنجا که 
تغییرات در موجودی انبار محصولات، 
عــلاوه بر اینکه تحلیل بهتری از علت 
تغییرات تولید صنعــت مربوطه ارائه 
می دهد، چون شــاهدی از وضعیت 
بــازار و تقاضا نیز ارائه می کند تا از این 
طریق بتوان به پیش بینی روند آتی تولید  
پرداخت، به ســراغ تحلیل موجودی 
انبار شرکت های صنعتی رفته است.  

موجودی  بیشــترین  ثبت 
انبار صنایع 

تحلیــل موجودی انبــار صنایع 
نشان می دهد که این شاخص از خرداد 
تا آذرماه امسال )به جز در شهریور ماه( 
افزایش داشته و از مهرماه این افزایش، 
رونــد فزاینده گرفته اســت و در آذر 
ماه شــاخص موجودی انبار بیشترین 
افزایش در موجــودی انبار صنایع را 
در یکســال اخیر نشان می دهد که این 
افزایــش در موجــودی انبار می تواند 
نشان  دهنده تضعیف تولید صنعتی در 

ماه های آتی باشد. 
 جزئیــات این تحلیل بیانگر این 
اســت که محصولات شــیمیایی در 
ســه ماه اخیر افزایش قابل توجهی در 
موجودی انبار داشته و با توجه به رشد 
تولیــد نزدیک به صفر و حتی منفی در 

ماه هــای اخیر دراین صنعت، می توان 
گفت کــه فروش شــرکت های این 
صنعــت در ماه اخیر نســبت به مدت 

مشابه کاهش داشته است. 
همچنین، یکــی از صنایعی که 
در دوره هــای اخیر بیشــترین تغییر 
را در موجــودی انبــار دارد، صنعت 
خودروســازی است که میزان تولید و 
فروش این صنعت در آذر ماه به تعادل 
رســیده و تغییر قابــل ملاحظه ای در 
موجودی انبــار در این صنعت اتفاق 

نیفتاده است. 
علاوه بر این، رشــد منفی ادامه 
دار شاخص تولید صنعت دارویی در 
ماه های اخیر کــه با کاهش موجودی 
انبار در این صنعت همراه بوده اســت 
می تواند نشان دهنده این مسئله باشد 
که کاهش تولید در این صنعت به دلیل 
محدودیتــی از طــرف عرضه )مانند 
کمبود مواد اولیه وارداتی( بوده است.

تاثیــر محدودیت های مالی 
بر تولید صنایع

در بخش دیگری از این گزارش، 
برای بررسی تاثیر محدودیت های مالی 
بر روند تولید شرکت های صنعتی آن ها 
به دو دســته شرکت های با محدویت 

مالی شــدید و کم تقسیم شده اند که از 
خردادماه تا آذر ماه نیز محدودیت مالی 
عامل تفاوت معنی دار در رشــد تولید 
بین شــرکت ها نبوده و تغییرات رشد 
تولید شــرکت های در هــر دو گروه 
)دارای محدودیت مالی شدید و کم( 
بســیار نزدیک به هم و در یک راســتا 

بوده است.  
 علاوه بر این، رشد تولید کالاهای 
واسطه در آذر ماه منفی ۱٫۷ درصد بوده 
و رشد کالاهای سرمایه ای در ماه های 
اخیر نوســانات قابل توجهی داشــته 
اســت. در آذرماه با توجــه به مثبت 
بودن رشــد تولید در صنعت ماشــین 
آلات و تجهیزات رشد تولید کالاهای 
سرمایه ای نیز مثبت و قابل توجه بوده 

است.
ســودآوری  وضعیــت 

شرکت های صنعتی 
بررسی صورت های مالی شش 
ماهه شرکت ها نشــان می دهد که در 
بیــن صنایع مهم مانند ســنوات اخیر 
شــرکت های خودروسازی و ساخت 
قطعــات بدترین وضعیــت را از نظر 
ســودآوری دارند؛ به صورتی که تنها 
صنعتی هســت که جمع سود خالص 

شرکت های آن منفی می شود.
 البتــه با توجه بــه کاهش زیان 
تجمیعــی صنعت و کاهــش تعداد 
شــرکت های زیانــده دو فصل اخیر 
نسبت به مدت مشابه سال قبل به نظر 
می رســد روند سودآوری این صنعت 

بهتر شده است.
از سوی دیگر، سود اسمی صنعت 
محصولات شیمیایی و فلزات اساسی 
به ترتیب ۱۱۶ و ۱۴۷ درصد نسبت به 
مدت مشابه رشد داشته که بسیار بالاتر 
از سایر صنایع بوده است. اگرچه نرخ 
رشد ســودآوری این صنایع در شش 
ماهه سال جاری در مقایسه نرخ رشد 

سه ماهه روند نزولی داشته است.
صنعــت محصــولات غذایی و 
محصولات دارویی نیز رشــد ســود 
اسمی کمتر از  رشــد تورم داشته اند. 
به گونه ای که رشد سودآوری صنعت 
محصــولات غذایی در ســه ماهه و 
شــش ماهه امسال نســبت به مدت 
مشــابه ســال قبل به ترتیب منفی ۱۶ 
درصد و صفــر درصد بود و این نرخ 
رشــدها برای صنعــت دارویی نیز به 
 ترتیب ۲۲ درصــد و ۲۳ درصد بوده 

است.

آخرینوضعیتتولیدوانبارهایصنایعبهروایتآمار؛

حال بد تولید و انبارهای
 پرُ صنایع

بررسی ها بیانگر این است که در نهمین ماه سال جاری نیز شاخص تولید صنعتی شرکت های بورسی منفی بوده و بیشترین 
موجودی انبار برای این صنایع در این ماه به ثبت رسیده که از حال بد تولید صنعتی کشور حکایت دارد. 

گــروه اقتصادی -مدیــرکل دفتــر هماهنگی امور اســتان های 
وزارت جهاد کشــاورزی گفت: اگر اقتدار غذایی در کنار اقتدار نظامی 
عملیاتی شــود، امنیت غذایی ایجاد می شود و وزارت جهاد کشاورزی 
 در برنامــه جدیــد بعد کمــی و کیفی امنیت غذایــی را به طور کامل در 

نظر گرفته است.
»هوشنگ محمدی« با بیان اینکه در نظر است با همکاری کشاورزان 
محصولات ارگانیک و ســالم در بالاترین حد کیفیت تولید و به دســت 
مردم برســد، افزود: برنامه  ریزی سفره معیشت مردم از وظایف وزارت 
جهاد کشــاورزی است و موفقیت در توزیع هوشمندانه مرغ و تخم مرغ 

نشان دهنده این امر است.
مدیــرکل هماهنگی امور اســتان های وزارت جهاد کشــاورزی 
اظهار داشــت: توزیع هوشمندانه ســایر اقلام برای تنظیم بازار نیز باید 
 در دســتور کار قــرار گیرد و این امــر نیازمند تقویــت باورهای مردم 

است.
توزیــع هوشــمند روزانــه ۳۰۰ تن مرغ منجمــد و ۳۰۰ تن تخم 
مرغ با قیمت های مصوب ســتاد تنظیم بازاری توســط اســتارتاپ ها و 
کســب و کارهای دیجیتــال درب منازل شــهروندان تهرانی در مناطق 
۲۲ گانــه از ۲۲ آبــان مــاه شــروع شــد و در این اقدام، هــر کیلوگرم 
مــرغ منجمد با قیمــت مصــوب ۲۰ هزارتومان و هر شــانه ۳۰ تایی 
 تخــم مــرغ بــا قیمــت ۴۳ هزارتومــان در اختیار مصــرف کنندگان 

قرار گرفت.
در این طرح شــهروندان با استفاده از اپلیکیشن »بازرگام« محصول 
کیفــی مورد نیاز خود را از اســتارتاپ ها خریداری و درب منزل بدون 

پرداخت هزینه حمل و نقل تحویل گرفتند.
هدف از اجرای توزیع هوشــمند مرغ منجمد و تخم مرغ توســط 
این شــبکه، بازاررسانی و دسترسی مســتقیم و بی واسطه شهروندان به 
کالاهای اساســی و محصولات تنظیم بازار و حذف دلالان و واســطه 

گران بوده است.
اکنون روزانه علاوه بر توزیع هوشمند مرغ منجمد و تخم مرغ، مرغ 
تازه گرم، برنج، روغن و شــکر  نیز عرضه می شــود و قرار است با ایجاد 
زیرســاخت های مناســب تا پایان سال ۱۴۰۰ توزیع این اقلام در شبکه 

اینترنتی به ۲۵ مورد کالای اساسی برسد.

مشاور وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد:

توجه کامل به امنیت غذایی، برنامه 
جدید وزارت جهاد کشاورزی

گــروه اقتصادی - بــه گفته  
نماینــدگان مجلس ۱۰ میلیون نفر از 
جاماندگان سهام عدالت در سال آینده 

تعیین تکلیف خواهند شد.
یک ســالی می شــود که سهام 
عدالت آزادســازی شــده است. بعد 
از این آزادســازی حدود ۲۰ میلیون 
نفر که فاقد سهام عدالت بودند پیگیر 

خرید یا دریافت این سهام هستند.
مجلس شــورای اســلامی در 
طرحی از ارائه سهام عدالت به کسانی 
که از این سهم محروم هستند بر آمد اما 
هنوز جزئیاتی از اجرای آن در امسال 
و حتی بودجه ســال آینده مشخص 

نیســت. اکبر حیدری ســخنگوی 
شرکت های سرمایه گذار استانی سهام 
عدالت گفت: به دلیل این که در زمان 
آغاز ثبت نام سهام عدالت، سامانه های 
شناسایی مانند امروز مدرن و آنلاین 
نبوده اند حجم زیادی از انحرافات در 

این زمینه رقم خورد.
او می گوید: طبق برآورد ها، دو 
دسته جامانده ســهام عدالت وجود 
دارد. یــک افرادی کــه دعوت نامه 
دریافت ســهام عدالت )کارتکس( 
دارند، این جمعیت بین ۱.۸ میلیون تا 
۴ میلیون نفر متغیر هستند. ۱.۸ میلیون 
نفر کسانی هستند که کارتکس دارند و 

۴ میلیون نفر کسانی هستند که برآورد 
می شــود دعوت نامه سهام عدالت را 
داشــته، اما موفق به ثبت نهایی نشده 
اند.  از سوی دیگر طبق برآورد وزارت 
تعاون و رفاه اجتماعی، نزدیک به ۲۰ 
میلیون نفــر از ۶ دهک پایین جامعه 
علیرغم تصریح قانون، سهام عدالت 
دریافت نکرده اند.که البته آن ۴ میلیون 
نفــر بیان شــده نیز در همیــن بازده 
جمعیتی گنجانده شده است و در کل 

مجموع جاماندگان سهام عدالت ۲۰ 
میلیون نفر اســت که ۴ میلیون نیز به 
طور قطعی دعوت نامه دریافت کرده 

اند.
محمدرضا پورابراهیمی رئیس 
کمیسیون اقتصادی در ۱۴ شهریور ماه 
۱۴۰۰ گفت:  جلســاتی در خصوص 
تعیین تکلیف جاماندگان این سهام در 
مجلس داشــته ایم. در چند روز آینده 
طرح واگذاری ســهام به جاماندگان 

جمع بندی می شــود و با نگاه مثبت 
دولت، این طرح ظرف چند روز آینده 
در دستور کار قرار می گیرد و امیدوارم 
در قالــب توافق با دولت این موضوع 

نهایی شود.
او گفــت: رایزنی ها را با رئیس 
جمهور شــروع و نامه ای را به دولت 
ارســال کردیم که بــا کلیات بحث 
موافقت شده و این مسئله به سازمان 

برنامه و بودجه ارجاع شده است.

به گفته رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس؛ تعیین تکلیــف جاماندگان 
ســهام عدالت یکی از اقدامات کوتاه 
مدت در نیمه دوم امسال خواهد بود.

با گذشــت بیش از چهــار ماه از این 
اظهارات اما هنــوز اقدامی در زمینه 
جامانــدگان ســهام عدالت صورت 

نگرفته است.
تامین منابع ســهام عدالت 

برای جاماندگان وجود دارد

رئیــس هیات مدیــره اتحادیه 
کشــوری تعاونی های سهام عدالت 
گفت: در زمینه تخصیص منابع لازم 
باید گفته شــود اگر شرکت ها  حذف 
شــده از پرتفوی سهام عدالت دوباره 
به سبد سهام عدالت بازگردند تکلیف 
جاماندگان سهام عدالت نیز مشخص 
می شــود. بررسی ها از لایحه بودجه 
۱۴۰۱ جایــی برای تامیــن مالی این 
افراد را نشان نداد به همین علت سراغ 

نمایندگان مجلس رفتیم.
اقتصادی  کمیسیون  سخنگوی 
گفت: سهام عدالت قانونی جداست 
و در بودجه جانمایی نمی شود. طرح 

جاماندگان ســهام عدالت در مجلس 
در حال بررسی است.

غلامرضــا مرحبا گفــت: برای 
۱۰ میلیــون نفر از ۲۰ میلیون جامانده 
ســهام عدالت، منابع مالی مشخص 
شده اســت. این ده میلیون نفر عضو 
نهادهای حمایتی و دهک های پایین 
خواهند بود. کمتر از ۳ ماه به پایان سال 
مانده و جاماندگان سهام عدالت چشم 
انتظار تحقق وعده های دولت در این 
زمینه هســتند وعــده ای که به گفته 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس از 
اولویت ها و برنامه های  کوتاه مدت 

دولت سیزده ام است.

گروه اقتصادی - یک کارشناس 
حــوزه کار بــا بیان اینکه بیــش از ۸۰ 
درصد لیســت حقوق های ارسالی به 
تامین اجتماعی حداقلی است، گفت: 
باید شــرایطی در کشور ایجاد کنیم که 
افراد حقوق و دســتمزد واقعی بگیرند. 
وی خطاب به کسانی که روی دستمزد 
نمطقه ای مانور می کنند،   گفت: دستمزد 
منطقه ای نمی تواند حداقل دستمزد را 
تحت شــعاع قرار بدهد و زمانی قابل 
اجرا اســت که پرداخت حداقل مزد به 

نیروهای کار را در کشور رعایت کنیم.
حمید حاج اسماعیلی در تحلیل 
منطقه ای کردن دستمزدها اظهار کرد: 
بحث دستمزد منطقه ای یا تعاریف دیگر 
مثل مزد صنفی، کارگاهی و جغرافیایی 
از گذشــته در کشور مطرح بوده است 
و در همه کشــورها وجــود دارد؛ بنابر 

این موضوع جدیدی نیست ولی آنچه 
مســلم اســت در تعیین مزد منطقه ای 
چند مولفه اثرگذار اســت و اگر اقتصاد 
ایــران در آینده توســعه یابد و از ثبات 
برخوردار شــود، رفاه نسبی در جامعه 
به وجود آید و بخش خصوصی واقعی 
شکل بگیرد آن زمان مزد منطقه ای می 
تواند موضوعیت پیدا کند. وی افزود: در 
حال حاضر مشکلات بسیاری در کشور 
داریم که اولویت دولت نیست و لذا نه 
تنها امســال بلکه تا چند سال آینده هم 
نمی توانیم به مبحث دستمزد منطقه ای 
ورود کنیم مگر اینکه شرایط اقتصادی 

به سرعت بهبود یابد.
این تحلیلگر حوزه کار با بیان اینکه 
مزد منطقه ای نافی مزد حداقلی نیست،  
اظهارکرد: کســانی که روی دســتمزد 
منطقه ای مانور می کنند باید بدانند که 

دســتمزد منطقه ای نمی تواند حداقل 
دستمزد را تحت شــعاع قرار بدهد و 
زمانی مطرح می شــود که مزد حداقلی 
در کشــور رعایت شود و حداقل ها به 
یک فرهنگ برای رعایت کردن تبدیل 
شــده باشد؛ بنابر این مادامی که نتوانیم 
دســتمزد حداقلی را در کشور رعایت 
کنیم صحبت کردن از تعیین مزد منطقه 
ای بیراهــه رفتن اســت. به گفته حاج 
اســماعیلی، مزد منطقه ای تابع شرایط 
جغرافیایــی و بالاتر از مــزد حداقلی 
اســت ولی برداشت اشــتباهی وجود 
دارد و تصور می شــود که با اجرای مزد 
منطقــه ای، مزد حداقلی از بین می رود 
در صورتی که اینطور نیســت. تعیین 
دســتمزد چه به صــورت جغرافیایی 
چه به صورت صنفی مبتنی بر رعایت 
حداقــل ها در دنیا اســت و ما نیز از آن 

مستثنا نیستیم.
این کارشناس روابط کار ادامه داد: 
کسانی که مشمول قانون کار هستند و 
در کارگاههای متوســط و کوچک کار 
می کنند، عمدتا دستمزدهای حداقلی 
می گیرنــد ولی این عادلانه و منصفانه 
نیســت چون خیلی از آنهــا کارگران 
ماهر هســتند و یــا در قالب مهندس و 
کارشناس در بخشهای متعدد کارگاهی 
فعالیت می کنند لذا ســزاوار نیست به 
جــای دریافت دســتمزد واقعی، مزد 
حداقلــی به آنها پرداخت شــود. وی 
یادآور شــد: بر اساس آمار و ارقام بیش 
از ۸۰ درصد لیســت حقوق هایی که به 
سازمان تامین اجتماعی ارسال می شود، 
حداقلی و مربوط به کارگاههای کوچک 
و متوســط است لذا ما باید شرایطی در 
کشور ایجاد و کاری کنیم که افراد حقوق 

و دستمزد واقعی بگیرند و کارگاهها و 
مجموعه هایی که از بهره وری و درآمد 
بــالا و ثبــات بهتــری در عرضه کالا 
برخوردارند و نقش اساسی تری در بازار 
کار دارند بتوانند مزد واقعی به نیروهای 

کارشان پرداخت کنند.
حاج اســماعیلی در پایان گفت: 
اینکه شــورای عالی کار بدون مقدمه 
وارد مباحثــی مثل مــزد منطقه ای می 

شــود، امکانپذیر نیســت و دبیرخانه 
شــورای عالی کار باید سالها روی این 
مبحــث کار کارشناســی و مطالعات 
پژوهشــی صورت دهد و بر اســاس 
منابع دانشــگاهی و نخبگان، اندوخته 
کارشناسی شده ای به دست آورد و بعد 
از پردازش آن را در اختیار کســانی که 
می خواهند در شورای عالی کار تصمیم 

بگیرند،  قرار بدهد.

گروه اقتصادی - افزایش قیمت 
اوراق مســکن همچنــان ادامه دارد، به 
طوریکه هزینه هر برگ این اوراق برای 
نخســتین مرتبه از ۱۲۰ هزار تومان هم 
گذشــت و اوراق سال جاری بین ۱۲۴ 
هــزار تا بیش از ۱۲۷ هزار تومان قیمت 
دارند. مدتی اســت کــه قیمت اوراق 
مســکن روندی افزایشی دارد و حدود 
یــک ماه قبل از ۱۰۰ هزار تومان و اخیرا 
از ۱۲۵ هزار تومان هم گذر کرد. پس از 
آن بانک مســکن اعلام کرد به مناسبت 
هشــتاد و ســومین ســالگرد تاسیس 
این بانک، هزینه دریافت تســهیلات 
مسکن از محل اوراق گواهی حق تقدم 
تسهیلات ۵۰ درصد کاهش یافته است. 
نکته جالب این است که هزینه این اوراق 

طوری افزایش داشته که حتی تخفیف 
۵۰ درصدی هم هزینه نهایی را کاهش 
نداده است. به عبارتی اگر هزینه اوراق 
۸۰ تومان بود و هیچ تخفیفی نیز در نظر 
گرفته نشده بود، هزینه این وام کمتر از 

شرایط کنونی بود!
قیمت اوراق مسکن فروردین 

تا اذر سال جاری
بررســی آخرین وضعیت قیمت 
اوراق مســکن نشــان می دهد که هر 
برگ اوراق تســهیلات مسکن ماههای 
فروردین، اردیبهشت سال جاری ۱۲۷ 
هزار و ۷۰۰ و هر برگ اوراق تسهیلات 
مســکن خردادماه نیز ۱۲۹ هزار تومان 

قیمت دارد. هر برگ از اوراق تسهیلات 
مسکن بانک مسکن تیرماه سال ۱۴۰۰ با 
قیمــت ۱۲۷ هزار و ۴۰۰، مردادماه ۱۲۷ 
هزار و ۳۰۰ و شهریورماه نیز ۱۲۷ هزار و 
۴۰۰ تومان  داد و ستد می شود.  همچنین 
هرکدام از اوراق مهر و آبان ماه  ۱۲۷ هزار 
و ۸۰۰ و اوراق آذرمــاه نیز ۱۲۷ هزار و 
۴۰۰ تومــان قیمت دارد که این گزارش 
بر اســاس نرخ اوراق در آذرماه نوشته 

شده است.
قیمت اوراق برای مجردها و 

متاهل های تهرانی
مجردهای ساکن تهران می توانند 
تا ۲۸۰ میلیون تومان تسهیلات دریافت 

کننــد که شــامل ۲۰۰ میلیــون تومان 
تســهیلات خرید مسکن و ۸۰ میلیون 
تومــان وام جعاله می شــود؛  لذا برای 
دریافت ۲۰۰ میلیون تومان تســهیلات 
بایــد ۴۰۰ برگه تســهیلات مســکن 
خریداری کنند کــه با تخفیف در نظر 
گرفته شــده تعداد اوراق ۲۰۰ و هزینه 
آن با تســه ۱۲۷ هزار و ۴۰۰ تومانی، ۲۵ 

میلیون و ۴۸۰ هزار تومان می شود.
همچنیــن با در نظــر گرفتن ۸۰ 
میلیون تومــان وام جعاله که برای آن با 
تخفیف باید ۸۰ برگه به مبلغ ۱۰ میلیون 
و ۱۹۲هــزار تومان خریــداری کنند، 
مجموع هزینه خرید اوراق ۳۵ میلیون 

و ۶۷۲هزار تومان می شــود. زوج های 
تهرانی نیز برهمین اســاس می توانند تا 
ســقف ۴۸۰ میلیون تومان شامل ۲۰۰ 
میلیون تومان تسهیلات خرید مسکن 
بــرای هر نفر و ۸۰ میلیــون تومان وام 
جعاله دریافت کنند؛ که البته طبق تصمیم 
جدید، زوجین باید ۴۰۰ برگه تسهیلات 
مسکن خریداری کنند که هزینه آن ۵۰ 
میلیون و ۹۶۰هزار تومان می شــود که 
همراه بــا هزینه ۱۰ میلیون و۱۹۲  هزار 
تومانی وام جعالــه در مجموع باید ۶۱ 
میلیون و ۱۵۲هزار تومان پرداخت کنند.

سقف این تسهیلات برای مراکز 
استان و شهرهای با جمعیت بیش از ۲۰۰ 

هزار نفر بــرای مجردها به ۱۶۰ و برای 
زوجین به ۳۲۰ میلیون تومان رســیده 
اســت که با توجه به این که مجردها با 
تخفیف باید ۱۶۰ و متاهل های ســاکن 
این شهرها نیز باید ۳۲۰  برگه تسهیلات 
مسکن خریداری کنند، مجردها باید ۲۰ 
میلیون و ۳۸۴هــزار تومان و متاهل ها 
نیز باید ۴۰ میلیــون و ۷۶۸هزار تومان 

پرداخت کنند. 
ایــن وام برای مجردهای ســایر 
مناطق شــهری با تخفیف به ۶۰ و برای 
زوجین ایــن مناطق نیز به ۱۲۰ میلیون 
تومان رسیده اســت. بنابراین مجردها 
باید بــا پرداخت هفت میلیون و ۶۴۴و 
متاهل ها نیز با پرداخت ۱۵ میلیون و ۲۸۸ 

نسبت به اخذ این وام اقدام کنند.

چند میلیون جامانده سهامدار می شوند؟

جاماندگان سهام عدالت، در انتظار سهام

۸۰ درصد لیست حقوق های ارسالی به تامین اجتماعی حداقلی است؛

کاری کنیم افراد حقوق و دستمزد واقعی بگیرند

رکوردی جدید در هزینه وام مسکن!

بررسی صورت های مالی شش ماهه شرکت ها نشان می دهد که در بین صنایع مهم مانند 
سنوات اخیر شرکت های خودروسازی و ساخت قطعات بدترین وضعیت را از نظر سودآوری 
دارند؛ به صورتی که تنها صنعتی هست که جمع سود خالص شرکت های آن منفی می شود.
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